
 
 

 

AOM101.01 

Advies LB: overnemen 

Wordt gezamenlijk behandeld met AOM 101.02 

 

Indiener: AAV Amsterdam 

Woordvoerder: Bart van der Sloot 

 

Onderwerp: Culturele diversiteit 

 

Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 

Constaterende dat: 

 D66 een brede partij is die streeft naar een duurzame en harmonieuze samenleving; 

 D66 daarom in alle haarvaten van de samenleving draagvlak zou moeten hebben; 

 steeds meer afdelingen, zoals D66 Amsterdam, diversiteitsbeleid als een van de speerpunten 

in hun beleidsplan hebben opgenomen. 

 

Overwegende dat: 

 er op landelijk niveau reeds aandacht bestaat voor culturele diversiteit en participatie binnen 

de vereniging; 

 D66 desalniettemin nog een wereld te winnen heeft als het gaat om culturele diversiteit 

binnen de vereniging en het partijkader; 

 D66 qua lidmaatschap niet alleen is ondervertegenwoordigd bij etnische minderheden, maar 

ook een ongelijke verdeling kent tussen mannen en vrouwen. 

 

Verzoekt het Landelijk Bestuur om: 

de (culturele) diversiteit onder de (actieve) leden en het partijkader te bevorderen en daartoe beleid 

te ontwikkelen. 

 

En gaat over tot de orde van de dag.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

 

 

AOM101.02 

Advies LB: overnemen 

Wordt gezamenlijk behandeld met AOM 101.01 

 

Indiener: AAV Den Haag 

Woordvoerder: Jillian Benders 

 

Onderwerp: D66 als afspiegeling van de samenleving 

 

Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 

Constaterende dat: 

 D66 als partij een breed sociaal-liberaal geluid van vooruitgang laat klinken voor de gehele 

samenleving, maar dat de samenstelling van leden niet representatief is in verhouding tot de 

samenleving waarvoor wij als partij ons willen inzetten. 

 

Overwegende dat: 

 het geluid van vooruitgang voor alle hoeken van de samenleving is bedoeld en dat wij steun 

uit alle hoeken kunnen verwachten; 

 er genoeg talenten zijn met diverse achtergronden, die een gezicht willen zijn van D66 om 

vervolgens meer draagvlak en mensen achter en bij D66 te kunnen krijgen, doordat 

stemmers een herkenningspunt zien. 

 

Verzoekt het Landelijk Bestuur om: 

een actieve scouting naar leden en talenten in te zetten, waarbij specifieke aandacht is voor het 

verbreden en toegankelijker maken van de partij. 

 

En gaat over tot de orde van de dag.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

 

 

AOM101.03 

Advies LB: ontraden 

 

Indiener: TA D66 Duurzaam 

Woordvoerder: Gertjan Eg 

 

Onderwerp: Democratisch samengestelde Landelijke Programmacommissie 

 

Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 

Constaterende dat: 

 in het Huishoudelijk Reglement Artikel 4.1 lid b expliciet genoemd staat dat “het congres 

tenminste tot taak [heeft] het vaststellen van de landelijke verkiezingsprogramma’s;   

 dit artikel van wezenlijk belang is voor een democratische partij als D66;  

 het eigenlijk vreemd is dat, terwijl het programma wordt vastgesteld door het congres om 

dat zo democratisch mogelijk te laten verlopen dat het hele voortraject er naartoe niet 

democratisch is ingericht;  

 het voorwoord en alle hoofdstukinleidingen geschreven worden door de Permanente 

Programma Commissie (PPC) en deze niet amendeerbaar zijn door het congres. 

 

Overwegende dat: 

 de Landelijke Programmacommissie (maximaal) 7 mensen kent; 

 de benoeming van deze 7 mensen nu ondemocratisch en intransparant is; 

 voor D66 de politieke programma’s van allergrootste belang zijn; 

 de D66 leden nu geen directe invloed hebben op de samenstelling van de 

programmacommissie of penvoerders van hoofdstukken; 

 deze handelswijze niet past bij de democratische partij D66; 

 een geleidelijke ervaring op te doen met Permanente Programma Commissies hoort bij een 

grote en groeiende partijdemocratie; 

 een samenstelling van de Permanente Programma Commissie een afspiegeling zou mogen 

zijn van zowel top-down strategievorming, met aanwijzing van leden door een Landelijk 

Bestuur en tevens op advies van vertegenwoordigende lichamen (als EU-parlement en 

Staten-Generaal), als van bottom-up visie-ontwikkeling door een partij vanuit haar basis. 

 

Verzoekt het Landelijk Congres om:  

 in te stemmen met het uitschrijven van een open verkiezing voor ten minste 3 van de 7 leden 

van de Permanente Programmacommissie; 

 het Landelijk Bestuur te verzoeken om hiervoor voorbereidingen te treffen en deze ter 

instemming voor te leggen aan D66 leden op het volgend landelijk congres in het najaar van 

2015. 

 

En gaat over tot de orde van de dag.  



 
 

 

 
AOM101.04 
Advies LB: overnemen 
 

Indiener: AAV Amsterdam 

Woordvoerder: Pieter Rietman 

 

Onderwerp: Duurzaam bankieren 

 

Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 

Constaterende dat: 

 steeds meer mensen willen bankieren bij een bank met een sociaal en groen gezicht; 

 D66-afdelingen bankieren via de landelijke partij-organisatie en dus niet hun eigen bank 

kunnen kiezen. 

 

Overwegende dat: 

 ook D66-afdelingen willen bankieren bij een bank met een sociaal en groen gezicht; 

 dit ook beter aansluit bij onze richtingwijzer "Streef naar een duurzame en harmonieuze 

samenleving". 

 

Verzoekt het Landelijk Bestuur om: 

te inventariseren wat het de partij eventueel zou kosten (door misgelopen rente of hogere 

bankkosten) om over te stappen op ASN of Triodos en op het volgende congres de uitkomst van deze 

inventarisatie voor te leggen aam de leden, waarna de leden een (een al dan niet door het LB gepre-

adviseerde) keuze kunnen maken. 

 

En gaat over tot de orde van de dag.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

 

AOM101.05 

Advies LB: overnemen 

 

Indiener: TA D66 Duurzaam 

Woordvoerder: Linda Carton 

 

Onderwerp: Financiering Thema-afdelingen en partij-interne kennisdeling 

 

Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 

Constaterende dat: 

 een totaalbudget voor Thema-afdelingen van ca. 9.000 Euro (vooral zaalhuur) neerkwam op 

ongeveer één Euro per D66-lid, in de jaren dat D66 minder dan 10.000 leden had;  

 het totale budget voor alle thema-afdelingen gezamenlijk de afgelopen jaren niet gegroeid is 

en nog steeds ca. 9000 Euro bedraagt, terwijl het ledenaantal van D66 inmiddels meer dan 

verdubbeld is tot meer dan 25.000. 

 

Overwegende dat: 

 thema-afdelingen op kostenefficiënte wijze een kostbaar partij-intern kennis-netwerk in 

stand houden, dat is ingebed in de haarvaten van de partij; 

 thema-afdelingen op deze manier hebben bijgedragen aan de groei van D66; 

 de thema-afdelingen, met name de grote thema-afdelingen (TA Duurzaam en TA Economie) 

in vele werkgroepen onderwerpen uitwerken, input leveren voor verkiezingsprogramma’s op 

alle schaalniveaus, fringemeetings en debatten organiseren, en zo een voedingsbodem 

vormen voor kennisvorming en standpuntbepaling die tegenwicht biedt aan het 

“lobbygeweld van grote bedrijven” dat we tegenwoordig in Brussel en Den Haag zien;  

 het totale budget voor thema-afdelingen momenteel knelt;  

 thema-afdeling D66 Duurzaam met 5 actieve werkgroepen en diverse projecten niet meer 

met het budget van 500 Euro per jaar uit de voeten kan;  

 het logisch zou zijn om het budget voor Thema-afdelingen, en in algemene zin partij-interne 

kennisdeling, mee te laten ‘ademen’ met de groei (en krimp) van het aantal partijleden, nu 

kennis en visie gedeeld wordt met meer mensen en dat debat met meer mensen in grotere 

zalen plaatsvindt. 

 

Verzoekt het Landelijk Bestuur om:  

voor het vaststellen van het jaarbudget, voor de thema-afdelingen en voor partij-interne 

kennisdeling, in de begroting voortaan uit te gaan van een budget dat gebaseerd is op het 

uitgangspunt van ca één Euro per D66-lid. 

 

En gaat over tot de orde van de dag.  

  

 

 



 
 

PM100.22   

Advies LB:  overnemen 
 
Indiener: thema-afdeling D66 Duurzaam 
Woordvoerder: Simon Kalf 
 
Onderwerp: Instellen van een Duurzaam Energie Fonds 
 
Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 
Constaterende dat:  

 veel initiatieven gericht op het opwekken van hernieuwbare energie aangewezen zijn op het 

verkrijgen van de maximaal mogelijke SDE+ subsidie; 

 dat dit vooral te maken heeft met de financieringsvoorwaarden van private partijen, zoals 
korte looptijd en hoge rentetarieven van deze commerciële leningen. 

 

Overwegende dat:  

 hiermee veel projecten voortijdig sneuvelen en dat de commerciële partijen de facto, 
middels hun financieringsvoorwaarden profiteren van de SDE+ regeling; 

 dat dit niet de bedoeling van de SDE+ regeling is; 

 dat er een stuwmeer aan spaargelden en andere liquiditeiten, onbenut en niet renderend, 
gemobiliseerd kan worden om deze, vrijwel risicoloze, projecten te realiseren; 

 Nederland door het niet hebben van een actief beleid om investeringen in duurzame energie 
te stimuleren middels mobilisering van dit stuwmeer economische kansen laat liggen, 
bestaande bedrijvigheid belemmert en welvaart zal inleveren. 

 

Spreekt als haar mening uit:  

dat een actief beleid om deze “slapende gelden” te activeren geëffectueerd kan worden door het 

inrichten van een Duurzaam Energie Fonds, met aantrekkelijke rentevoorwaarden voor zowel de 

geldverschaffers als de investeerders in Duurzame Energie. Vraagt de D66 Tweede Kamerfractie te 

bevorderen dat zo’n fonds er komt. 

 
En gaat over tot de orde van de dag  

 
 

 

 

 

 

 

 



 
 

PM100.31 

Advies LB: ontraden   

 
Indiener: thema-afdelingen Democratie&Rechtsstaat, digitaal 66 en Europa 
Woordvoerder: Bob Aalberts 
 
Onderwerp: Culturele discriminatoire gebruiken 
 
Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 
Constaterend dat: 

 de zwartepietendiscussie schadelijk is voor tolerantie en verdraagzaamheid in Nederland; 

 de zwartepietendiscussie gevoerd zal blijven worden totdat er een afsluitend besluit omtrent 
de kwestie is genomen; 

 de organen die een afsluitend besluit kunnen nemen, zoals politieke partijen, de regering of 
het nationale intocht comité, geen stelling nemen in de discussie. 

 
Overwegend dat: 

 D66 de partij van het maatschappelijk debat is; 

 D66 nog geen officieel standpunt heeft ingenomen in de discussie; 

 de zwartepietendiscussie wellicht het onderwerp is dat de Nederlandse bevolking het meest 
verdeelt; 

 D66 ook de partij van de nuance is; 

 er los van de discussie over Zwarte Piet ook andere culturele gebruiken zijn die mogelijk 
discriminatoir van aard zijn. 

 
Verzoekt de Mr. Hans van Mierlo Stichting om: 
een notitie te schrijven over mogelijke discriminatoire culturele gebruiken (zoals zwarte Piet) en deze 
te presenteren op het volgende congres. 
 
En gaat over tot de orde van de dag  
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

 

PM101.01 

Advies LB: overnemen  

 

Indiener: AAV Amsterdam 

Woordvoerder: Marcel van Schagen 

 

Onderwerp: Armoedebeleid voor kinderen 

 

Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 

Constaterende dat: 

 op het ogenblik ca. één van de negen kinderen opgroeit in armoede; 

 veel van die kinderen zonder ontbijt naar school gaan;  

 veel van die kinderen vaak niet kunnen deelnemen aan sociale activiteiten, zoals 

sportverenigingen. 

 

Overwegende dat: 

 dit een grote groep kinderen in de sociale en intellectuele ontwikkeling belemmert; 

 het ook sociaaleconomisch schadelijk is, want in de toekomst heeft de samenleving zoveel 

mogelijk goed opgeleide en sociaal goed functionerende mensen nodig. 

 

Verzoekt de Tweede Kamerfractie om: 

te bevorderen dat er maatregelen worden genomen om de negatieve gevolgen van het in armoede 

opgroeien van kinderen te compenseren.  

 

Verzoekt aan het Landelijk Bestuur om: 

deze maatregelen in het D66 verkiezingsprogramma op te nemen. 

 

En gaat over tot de orde van de dag.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

 

PM101.02 

Advies LB: overnemen 

 

Indiener: Samira Rafaela e.a. 

Woordvoerder: Samira Rafaela 

 

Onderwerp: Moderniseer het beleid rond draagmoederschap 

 

Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 

Constaterende dat: 

 draagmoederschap in de praktijk veel veranderd is, maar dat de Nederlandse wet nog niet is 

aangepast op die veranderde praktijk; 

 hierdoor veel wensouders belemmerd worden in hun streven naar het krijgen van een kind 

of kinderen; 

 een ongewenste praktijk bestaat waarbij ouders kiezen voor commercieel 

draagmoederschap in het buitenland en hiermee het risico lopen dat het ouderschap bij 

terugkomst niet wordt erkend. 

 

Overwegende dat: 

 alle partnercombinaties aanspraak maken op het ouderschap; 

 er een passend juridisch kader voor het draagmoederschap moet worden ontwikkeld; 

 het kader niet restrictief behoort te zijn en gevrijwaard moet worden van moeilijke 

adoptieprocedures; 

 om criminalisering van het draagmoederschap en uitbuiting van kwetsbare groepen tegen te 

gaan toezicht en controle noodzakelijk zijn. 

 

Verzoekt de Tweede Kamerfractie: 

zich in te zetten voor een meer genuanceerd beleid rond draagmoederschap en het formuleren van 

een visie rond draagmoederschap en de dilemma's daaromtrent. 

En gaat over tot de orde van de dag.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

AOM101.06 

Advies LB: neutraal 

Wordt gezamenlijk met AOM101.07 behandeld 

 

Indiener: TA D66 Duurzaam 

Woordvoerder: Marleen van der Meulen 

 

Onderwerp: Democratisch proces TTIP 

 

Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 

Constaterende dat: 

 Europa en Amerika onderhandelingen voeren over een vrijhandelsverdrag genaamd TTIP;  

 door het TTIP verdrag producten die op de Amerikaanse markt toegelaten worden, 

automatisch toegelaten worden op de Europese markt, en omgekeerd; 

 D66 ontstaan is vanuit de behoefte burgers te betrekken bij de democratische 

besluitvorming. 

 

Overwegende dat: 

 TTIP consequenties zal hebben voor o.a. landgebruik, biodiversiteit, economie, energie en 

klimaat, niet alleen in Europa en Amerika, maar in de hele wereld; 

 de Europese Commissie een burgerinitiatief over het TTIP heeft geweigerd. 

 

Verzoekt het Landelijk Bestuur: 

 tijdens congres C102 plenair een voordracht te laten houden wat de mogelijkheden zijn voor burgers 

om invloed te hebben op TTIP. Zowel tijdens het lopende proces, als na de totstandkoming van het 

verdrag. 

 

En gaat over tot de orde van de dag.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

 

AOM101.07 

Advies LB: neutraal 

Wordt gezamenlijk met AOM101.06 behandeld 

 

Indiener: TA D66 Duurzaam 

Woordvoerder: Marleen van der Meulen 

 

Onderwerp: Mogelijke gevolgen TTIP 

 

Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 

Constaterende dat: 

 Europa en Amerika onderhandelingen voeren over een vrijhandelsverdrag genaamd TTIP;  

 door het TTIP verdrag producten die op de Amerikaanse markt toegelaten worden, 

automatisch toegelaten worden op de Europese markt, en omgekeerd. 

 

Overwegende dat: 

 TTIP consequenties zal hebben voor o.a. landgebruik, biodiversiteit, economie, energie en 

klimaat, niet alleen in Europa en Amerika, maar in de hele wereld; 

 Klimaatverandering en het verschil tussen rijk en arm toenemen en werkgelegenheid en 

biodiversiteit afnemen; 

 het in ons aller belang is dat er een verdrag wordt afgesloten dat duurzaam is; 

 onze voorman Alexander Pechtold tijdens congres C100 Jan Terlouw heeft toegezegd de 

handschoen op te pakken en meer oog te hebben voor duurzaamheid. 

 

Verzoekt het Landelijk Bestuur om: 

 tijdens congres C102 plenair een voordracht te laten houden over de mogelijke gevolgen van TTIP de 

aspecten klimaat, werkgelegenheid, etc. 

 

En gaat over tot de orde van de dag.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

PM101.03 

Advies LB: overnemen 

 

Indiener: TA D66 Duurzaam 

Woordvoerder: Jeroen Candel 

 

Onderwerp: Oog voor duurzaamheid in TTIP 

 

Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 

Constaterende dat: 

 de EU en VS in onderhandeling zijn over een vrijhandelsverdrag, genaamd TTIP;  

 TTIP de Europese markt zou openstellen voor producten die aan Amerikaanse wetgeving 

voldoen, welke op punten afwijkt van, dan wel minder ver rijkt dan, Europese standaarden 

op het gebied van milieu, voedselveiligheid, dierenwelzijn en genetische modificatie. 

 

Overwegende dat: 

 TTIP waarschijnlijk een positief effect zal hebben op de Europese economie en 

werkgelegenheid; 

 TTIP hierdoor negatieve consequenties kan hebben voor de duurzaamheid van landbouw, 

landgebruik en energiewinning in Europa, maar ook elders; 

 wereldwijd het klimaat blijft veranderen, het verschil tussen rijk en arm toeneemt en 

werkgelegenheid en biodiversiteit afnemen; 

 het in ons aller belang is dat de langzame doch gestage progressie die er de afgelopen 

decennia in Europa is geboekt op het gebied van milieuwetgeving, natuurbescherming, 

klimaatmitigatie en voedselveiligheid niet teniet wordt gedaan; 

 duurzaamheid in het verkiezingsprogramma van D66 een prominente plaats inneemt; 

 zonder duurzaamheid geen duurzame welvaart gegarandeerd kan worden;  

 er tijdens Congres 100 een motie is aangenomen waarin het congres uitsprak dat 

duurzaamheid in de meest brede zin van het woord behoort tot de topprioriteiten van de 

D66 hervormingsagenda. 

 

Verzoekt de fracties in Eerste en Tweede Kamer en de fractie van het Europese Parlement om: 

 er voor te zorgen dat in TTIP economische belangen niet ten koste gaan van bestaande 

normen op het gebied van duurzaamheid, milieu, voedselveiligheid, dierenwelzijn en 

biodiversiteit;  

 met het doel de duurzaamheid binnen de bestaande normen niet te verzwakken.  

 

En gaat over tot de orde van de dag.  

 

 

 

 

 

 



 
 

PM101.04 

Advies LB: ontraden 

Wordt gezamenlijk met PM101.05 behandeld. PM101.05 komt te vervallen, indien PM101.04 wordt 

aangenomen 

 

Indiener: Marc Hesp e.a. 

Woordvoerder: Marc Hesp 

 

Onderwerp: ISDS 

 

Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 

Constaterende dat: 

 de Europese Unie en de Verenigde Staten in onderhandeling zijn om een grootschalige 

handelsovereenkomst te sluiten, het Transatlantic Trade and Investment Partnership (TTIP);  

 het Investor-State Dispute Settlement (ISDS) onderdeel uitmaakt van deze overeenkomst, 

waarin gesteld wordt dat corporaties zonder tussenkomst van een rechter een claim kunnen 

indienen tegen de Nederlandse overheid; 

 de arbitragecommissie van ISDS niet openbaar is, waarmee democratische en publieke 

controle buitenspel staat. 

 

Overwegende dat: 

 transparantie een groot goed is en een democratische partij deze zou moeten bevorderen; 

 TTIP in het algemeen het machtsevenwicht tussen corporaties en democratisch gekozen 

nationale overheden kan verstoren;  

 TTIP het Nederlandse MKB en bedrijven in andere delen van de wereld achter stelt; 

 vermogende bedrijven ISDS kunnen gebruiken om democratisch vastgestelde wet- en 

regelgeving aan te klagen die verwachte winst aantast; 

 dit ertoe kan leiden dat overheden bij nieuwe wetgeving niet het democratisch mandaat 

maar TTIP als leidraad nemen;   

 het ISDS hiermee grote vermogende bedrijven bevoordeelt en onze democratie kan 

beïnvloeden; 

 Nederland een prima functionerend rechtssysteem heeft waar bedrijven, overheden en 

individuen terecht kunnen. 

 

Verzoekt de fracties in de Tweede Kamer en Europees Parlement om:  

zich in te spannen om het Investor-State Dispute Settlement (ISDS) uit de handelsovereenkomst 

Transatlantisch Handels- en Investeringspartnerschap (TTIP) te weren. 

 

En gaat over tot de orde van de dag.  

 

 

 



 
 

 

PM101.05 

Advies LB: overnemen 

Wordt gezamenlijk met PM101.04 behandeld. PM101.05 komt te vervallen, indien PM101.04 wordt 

aangenomen 

 

Indiener: AAV Amsterdam 

Woordvoerder: Jeroen Mirck 

 

Onderwerp: Investor-State Dispute Settlement in TTIP 

 

Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 

Constaterende dat: 

 de Europese Unie en de Verenigde Staten in onderhandeling zijn om een zogenoemde 

Transatlantic Trade & Investment Partnership (TTIP) met elkaar te sluiten;  

 er veel discussie is over de verstrekkendheid van dit handelsverdrag, vooral over het op te 

nemen Investor-State Dispute Settlement (ISDS), waarbij bedrijven zonder tussenkomst van 

een rechter claims kunnen indienen tegen aangesloten landen als men vindt dat het verdrag 

zou zijn geschonden; 

 het een goede zaak is dat D66-Europarlementariër Marietje Schaake de ontwikkelingen rond 

TTIP en ISDS 'kritisch volgt' als lid van de werkgroep in het Europese Parlement die input 

levert aan de EU-onderhandelaars, maar dat deze kritische houding nog actiever kan worden 

uitgedragen. 

 

Overwegende dat: 

 een ISDS-mechanisme het reguliere rechtssysteem doorkruist en bedrijven onevenredig veel 

macht geeft ten opzichte van democratisch gekozen overheden;  

 er diverse organisaties zijn die waarschuwen voor de risico's van ISDS, waaronder 

Milieudefensie en digitale burgerrechtenorganisatie Bits of Freedom;  

 er op dit moment over TTIP wordt onderhandeld, dus dat ook op dit moment de kaders 

duidelijk moeten worden gesteld;  

 een houding van 'kritisch volgen' het risico met zich meebrengt dat de Europese Unie straks 

voor een voldongen feit staat betreffende de instelling van een ISDS-mechanisme in dit 

belangrijke handelsverdrag en dat het Europees Parlement beter het voortouw kan nemen 

met een steviger stellingname. 

 

Verzoekt de fracties in het Europees Parlement en de Tweede Kamer om: 

 zich stellig uit te spreken tegen de onwenselijke aspecten van Investor-State Dispute Settlements 

(ISDS), teneinde eraan bij te dragen dat de EU-onderhandelaars sterker staan in hun 

onderhandelingen met de VS over de voorwaarden van een Transatlantic Trade & Investment 

Partnership dat economische kansen schept en tegelijk basale grondrechten respecteert. 

 

En gaat over tot de orde van de dag.  

 



 
 

 

PM101.06 

Advies LB: ontraden 

 

Indiener: Marc Hesp e.a. 

Woordvoerder: Marc Hesp 

 

Onderwerp: Referendum TTIP 

 

Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 

Constaterende dat: 

 de Europese Unie en de Verenigde Staten in onderhandeling zijn om een grootschalige 

handelsovereenkomst te sluiten, het Transatlantic Trade and Investment Partnership (TTIP); 

 de Nederlands bevolking hierover zeer beperkt geïnformeerd wordt door de EU; 

 het Europees Parlement geen formeel onderhandelingsmandaat heeft gegeven voor 

onderhandelingen; 

 de onderhandelingsdocumenten niet openbaar zijn voor het publiek, NGO's, pers en 

nationale parlementen. 

 

 

Overwegende dat: 

 TTIP grote invloed kan hebben op Nederlandse en Europese standaarden voor milieu, 

energie, bescherming van werknemers, privacy en dierenwelzijn; 

 vermogende bedrijven het verdrag kunnen gebruiken om democratisch vastgestelde wet- en 

regelgeving aan te klagen als hun geprognotiseerde winst door wetgeving wordt aangetast; 

 dit ertoe kan leiden dat overheden bij nieuwe wetgeving niet het democratisch mandaat 

maar TTIP als leidraad nemen; 

 deze effecten zo verstrekkend kunnen zijn dat burgers zich zouden moeten kunnen 

uitspreken of wij onze democratisch gekozen wetten, rechten en plichten ondergeschikt 

willen maken aan TTIP. 

 

Verzoekt de Tweede Kamerfractie om: 

zich in te spannen om instemming met de handelsovereenkomst Transatlantisch Handels en 

Investeringspartnerschap (TTIP) als raadgevend referendum voor te leggen aan het Nederlandse volk. 

 

En gaat over tot de orde van de dag.  

 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

 

PM101.07 

Advies LB: ontraden 

 

Indiener: AAV Amsterdam 

Woordvoerder: Roebyem Anders 

 

Onderwerp: Salderen duurzaam opgewekte elektriciteit 

 

Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 

Constaterende dat: 

 op het ogenblik de energieleveranciers nog verplicht zijn duurzaam opgewekte stroom over 

een heel jaar tegen hetzelfde tarief te berekenen als wat de verbruiker betaalt; 

 minister Kamp toe wil naar het gelijktijdigheidsbeginsel. 

 

Overwegende dat: 

 dit zou betekenen dat zonnestroom die direct wordt verbruikt op het moment van 

opwekken, gesaldeerd mag worden met het verbruik (m.a.w. dan is de zonnestroom 

23cnt/kWh waard (nu geldend tarief)), maar dat zonnestroom die niet direct wordt verbruikt, 

en dus eerst het net op gaat, minder geld waard is (hoe veel minder is niet bekend, 

genoemde bedragen zijn wel hoger dan 8cnt/KWh); 

 zo’n besluit particulieren zal ontmoedigen om zonnepanelen te plaatsen, wat schadelijk is 

voor het milieu;  

 we er bij gebaat zijn om zoveel mogelijk duurzaam opgewekte energie te gebruiken, zodat de 

energie opgewekt uit fossiele brandstoffen en dus de CO2 uitstoot verminderd wordt. 

 

Verzoekt de Tweede Kamerfractie om: 

te bevorderen dat door particulieren duurzaam opgewekte stroom over het gehele jaar gesaldeerd 

mag worden en dat voor zo de terug geleverde stroom het jaarverbruik niet te boven gaat dit tegen 

het leveringstarief verrekend wordt. 

 

En gaat over tot de orde van de dag.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

 

PM101.08 

Advies LB: overnemen 

 

Indiener: TA D66 Duurzaam 

Woordvoerder: Pier Vellinga 

 

Onderwerp: Motie Geef duurzame MKB-ers de ruimte 

 

Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 

Constaterende dat: 

 het grote bedrijfsleven zoals Shell, Tata Steel en de grote petrochemische en 

vleesverwerkende industrie via hun branche organisaties en VNO-NCW lobbyen voor het lang 

mogelijk voortzetten van de traditionele onduurzame en lineaire wijze van productie; 

 tegelijkertijd onder het MKB en startende ondernemingen wél veel innovatie plaatsvindt 

gericht op de noodzakelijke transitie naar duurzaamheid. Deze komt onvoldoende van de 

grond omdat er geen level playing field vanwege subsidies op onduurzaam energiegebruik bij 

groot verbruikers, niet-duurzaam inkopen door overheden, innovatiebeleid dat onvoldoende 

gericht is op duurzaamheid en regelgeving die traditionele onduurzame productie bevordert; 

 grotere innovatiekracht juist bij deze MKB ondernemingen kan leiden tot 

werkgelegenheidsgroei en verduurzaming van de economie. 

 

 

Overwegende dat: 

 de transitie naar een duurzame samenleving vraagt om een vernieuwing van onze economie, 

op het gebied van energie, voedsel, wonen, werken en mobiliteit;  

 wij in Nederland achterliggen op het gebied van verduurzamen van deze activiteiten 

(Nederland is nummer 24 op de lijst van 28 EU landen op het gebied van duurzame energie)  

en deze achterliggende positie enorm schadelijk is voor de totstandkoming van een schone, 

circulaire economie, met schone mobiliteit, klimaatneutrale huizen en duurzaam 

geproduceerd voedsel; 

 het bedrijfsleven een belangrijke rol heeft om de broodnodige inhaalslag te maken, maar 

hiervoor afhankelijk is van stimulering en de juiste randvoorwaarden vanuit de overheid. 

 

Verzoekt de Tweede Kamer Fractie om:  

op basis van voorstellen vanuit het MKB te zorgen voor meer groene groei en barrières voor het MKB 

te slechten, ondermeer door de toegang tot innovatiefondsen voor het MKB beter mogelijk te 

maken en door het duurzaam inkoopbeleid te versterken en ook beter toegankelijk te maken 

voor het MKB. 

En gaat over tot de orde van de dag.  

 

 

 



 
 

 

PM101.09 

Advies LB: ontraden 

 

Indiener: Thema-afd. Democratie&Rechtsstaat en Digitaal66 

Woordvoerder: Bas Wallage 

 

Onderwerp: Consumentenbescherming 

 

Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 

Constaterende dat: 

 consumenten in Nederland een grote consumentenbescherming genieten; 

 op grond van de wet de consument garantie heeft op de minimale levensduur van het 

product; 

 veel fabrikanten “garantie” verkopen, wat zodoende een sigaar uit eigen doos is; 

 het vaak onduidelijk is wat de minimale levensduur van een product is; 

 het momenteel in juridische procedures voor de consument vaak lastig is om de minimale 

levensduur aan te tonen. 

 

Overwegende dat: 

 er momenteel geen lijst is voor consumenten waar de minimale levensduur van producten 

wordt bijgehouden; 

 een dergelijke lijst  inzicht geeft in, kort gezegd, de kwaliteit en duurzaamheid van een 

product van een bepaalde leverancier, in vergelijking met een product van een concurrent; 

 een dergelijke lijst het beste in Europees verband kan worden opgesteld ter voorkoming van 

problemen rondom de interne marktwerking. 

 

Verzoekt de delegatie in het Europees parlement om: 

met een voorstel te komen de Europese Commissie te verzoeken de consumentrichtlijn zodoende 

aan te passen dat lidstaten verplicht zijn hun nationale wetgeving aan te passen op het volgende 

punt: een lijst voor consumenten te creëren die de minimale levensduur van een product toont en 

zodoende van invloed is voor de relatie tussen leverancier, dealer, importeur, fabrikant en 

toeleveranciers van de fabrikant en de consument. 

 

En gaat over tot de orde van de dag. 

 

 

 

 

 



 
 

 

PM101.10 

Advies LB: ontraden 

 

Indiener: AAV Den Haag 

Woordvoerder: Gert Jan Geling 

 

Onderwerp: Integratie als vorm van emancipatie 

 

Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 

Constaterende dat: 

 integratie een thema is dat de komende jaren een prominente rol zal blijven innemen in de 

politiek; 

 ook voor D66 dit thema van groeiend belang is; 

 het belangrijk is om het thema integratie te verbreden, en raakvlakken te zoeken met andere 

thema’s. 

 

Overwegende dat: 

 D66 de emancipatiepartij bij uitstek is; 

 integratie een vorm is van emancipatie; 

 onderwijs het meest voorname emancipatie-instrument is. 

 

Verzoekt de Tweede Kamerfractie om: 

de komende jaren ernaar te streven in toekomstige kabinetten de portefeuilles integratie en 

emancipatie samengevoegd zullen worden, en ondergebracht zullen worden bij één ministerie, 

bijvoorbeeld OCW. 

 

En gaat over tot de orde van de dag.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

PM101.11 

Advies LB: ontraden 

 

Indiener: Michael Egmont-Petersen e.a. 

Woordvoerder: Michael Egmont-Petersen 

 

Onderwerp: Verklein de maximale klassengrootte op basisscholen 

 

Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 

Constaterende dat: 

 schoolklassen op basisscholen in Nederland tot 32 leerlingen groot zijn; 

 de aandacht van de leerkracht voor iedere leerling mindert hoe groter de klas is; 

 er in Nederlandse klassen relatief veel kinderen zijn met concentratieproblemen; 

 dat het gewoon heel DRUK is in een grote klas – voor leerlingen – en voor de leerkracht; 

 het burgerinitiatief “Stop de overvolle klassen” overduidelijke steun kreeg van de D66 fractie 

in de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 

 

Overwegende dat: 

 het Ministerie van Onderwijs, Cultuur en Wetenschappen telkens niet bereid is om een 

voorstel uit te werken voor vermindering van de maximale klassengrootte op basisscholen; 

 met de invoering van het Passend Onderwijs er nog meer aandacht nodig is van de leerkracht 

voor iedere leerling – ook diegene met lichte beperkingen; 

 het er af en toe bijhalen van klassenassistenten in de overvolle klassen maar een “druppel op 

een gloeiende plaat” is;  

 veel werkeloze docenten aan het werk komen door de verkleining van de maximale 

klassengrootte – ook nog eens goed voor de “WW-pot”; 

 D66 als onderwijspartij er alles aan moet doen om de best mogelijke voorwaarden te 

scheppen voor een optimaal leerproces. 

 

verzoekt de Tweede Kamerfractie van D66 om: 

 een voorstel (motie of initiatiefwet) in te dienen waarbij de maximale klassengrootte op 

basisscholen wordt beperkt tot 25 leerlingen; 

 in gesprek te treden met organisaties die leraren vertegenwoordigen, en met organisaties 

die zich inzetten voor een beter onderwijs in Nederland. 

 

En gaat over tot de orde van de dag.  

 

 

 

 

 



 
 

PM100.33 
Advies LB: ontraden 
 
Indiener: thema-afdeling Sociaal-Liberalisme 
Woordvoerder: John Bolte 
 
Onderwerp: Humaner strafrecht 
 
Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 
Constaterend dat: 

 de vrijheidsstraffen zijn verhoogd, denk aan maximumstraf van 20 naar 30 jaar; 

 dit kabinet een actief detentiebeleid voert waarbij gevangenissen worden gesloten door 
bijvoorbeeld meer personen op één cel te zetten; 

 er weer nieuwe voorstellen liggen om straffen verder te verzwaren door onder meer 
veroordeelden mee te laten betalen aan hun veroordeling ; 

 er voorstellen liggen om gedetineerden mee te laten betalen aan de kosten van hun cel; 

 er voorstellen liggen om een onbeperkte proeftijd (dit is geen TBS) op te leggen na afloop 
van de straf; 

 kortom veroordeelden toenemend zwaarder gestraft worden. 
 
Overwegend dat: 

 zwaarder straffen dan nu niet leidt tot minder misdaad; 

 langer straffen duurder is en niet eens effectief; 

 meer gevangenen op één cel een gevaar kan vormen voor bewakers, en de veiligheid van de 
gevangenen zelf. Denk aan zogenaamde Amerikaanse situaties; 

 Nederland al in de top 3 van Europa staat, als het gaat om zwaarst straffende landen 

 vanuit sociaal-liberale visie een straf uitzitten niet alleen vergelding en boetedoening tot doel 
heeft, maar ook bezinning. En dat na het voldoen van de straf de veroordeelde opnieuw 
moet kunnen beginnen in de maatschappij; 

 veroordeelden mee laten betalen tot gevolg heeft dat ze berooid of met een schuld en dus 
met een achterstand extra moeilijk weer opnieuw kunnen beginnen in de maatschappij; 

 langere vrijheidsontneming dan nu eigenlijk te kostbaar is; en je dus eigenlijk iets wilt kopen 
dat je niet kunt betalen; 

 er kortom geen fatsoenlijke redenering achter zit wat zwaarder straffen oplevert, maar dat 
het wel veel kost in geld en integratie in de maatschappij bemoeilijkt. 

 
Vraagt de fracties in Eerste en Tweede Kamer om: 
zich actief te verzetten tegen verzwaring van de strafmaat in duur, maar ook in omstandigheden 
gedurende opsluiting. 
 
En gaat over tot de orde van de dag  

 
 

 

 

 



 
 

PM101.12 

Advies LB: overnemen 

 

Indieners: Regio Buitenland,  afdelingen VK, Den Haag, Maastricht-Heuvelland, Rijk van Nijmegen, 

Westelijke Mijnstreek 

Woordvoerder: Eelco Keij 

 

Onderwerp: Kiesrecht Eerste Kamer voor Nederlanders in het buitenland en BES-eilanden 

 

Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 

Constaterende dat: 

 de volksvertegenwoordiging in Nederland uit twee kamers bestaat; 

 alle meerderjarige Nederlanders – ongeacht hun woonplaats – het recht hebben een stem 

uit te brengen voor de verkiezingen van de Tweede Kamer; 

 Nederlanders, woonachtig in het buitenland of op de BES-eilanden daarentegen niet mogen 

stemmen voor de Provinciale Staten en deze Nederlanders daarmee indirect ook zijn 

uitgesloten van de Eerste Kamerverkiezingen; 

 daardoor minstens 800.000 Nederlanders worden buitengesloten om op een belangrijk 

onderdeel van de volksvertegenwoordiging hun stem uit te brengen. 

 

Overwegende dat: 

 het actief kiesrecht één van de belangrijkste rechten is die verbonden is aan het 

staatsburgerschap; 

 dit recht ook van toepassing zou moeten zijn op alle Nederlanders die van invloed willen zijn 

op de samenstelling van de Eerste Kamer,  zolang het D66 doel van het afschaffen van de 

Eerste Kamer nog niet is bereikt; 

 het wenselijk is om een einde te maken aan de ongelijke behandeling van Nederlanders in 

het buitenland en op de BES-eilanden, door hen op een gelijkwaardige basis met 

Nederlanders in het Europese deel van Nederland de mogelijkheid te bieden via een stem 

invloed te laten uitoefenen op de samenstelling van de Eerste Kamer. 

 

Verzoekt de fracties in de Tweede en Eerste Kamer om: 

 aan te sturen op een spoedige aanpassing van de Kieswet en Grondwet die zowel inwoners 

van de BES-eilanden als alle andere Nederlandse kiesgerechtigden in staat stelt hun stem 

(indirect) te kunnen uitbrengen voor de verkiezingen van de Eerste Kamer; 

 zich sterk te maken dat deze wijziging zo snel mogelijk effectief zal zijn’. 

 

En gaat over tot de orde van de dag.  

 

 

 

 



 
 

 

PM101.13 

Advies LB: overnemen 

 

Indiener: Daphnie Ploegstra e.a. 

Woordvoerder: Daphnie Ploegstra 

 

Onderwerp: Tijd voor een echt Europees asielbeleid 

 

Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

Constaterende dat: 

 Europa te kampen heeft met toenemende aantallen vluchtelingen die asiel aanvragen in 
Europese lidstaten; 

 een deel van die vluchtelingen zich gedwongen ziet op gevaarlijke en soms fatale wijze naar 
Europa te reizen; 

 Europa nog altijd geen toereikend antwoord heeft op eerder genoemde problematiek; 
 de roep van D66 om meer samenwerking in Europa nog geen concrete uitwerking tot gevolg 

heeft gehad. 

Overwegende dat 

 het noodzakelijk is dat de Europese Unie één asielbeleid gaat voeren; 
 vluchtelingen die recht hebben op asiel op een veilige en legale manier Europa zouden 

moeten kunnen bereiken; 
 dit gerealiseerd kan worden als de asielaanvraag in de regio ingediend kan worden bij een 

Europees asielloket; 
 de Europese Unie toegelaten vluchtelingen vervolgens naar draagkracht moet kunnen 

verdelen over haar lidstaten; 
 dit gerealiseerd kan worden door het asielbeleid centraal te coördineren en hiertoe  het 

mandaat van het European Asylum Support Office (EASO) te versterken. 

 Verzoekt de Europese fractie om: 

te pleiten voor een onderzoek naar de mogelijkheden van het oprichten van Europese asielloketten 

buiten de Europese grenzen en een uitbreiding van de bevoegdheden van de EASO als eerste stap in 

de richting van een volledig Europees asielbeleid. 

 En gaat over tot de orde van de dag. 

 

 

 

 

 



 
 

PM101.14 

Advies LB: overnemen 

 

Indiener: Thema-afdelingen Democratie&Rechtsstaat en Digitaal66 

Woordvoerder: Bas Wallage 

 

Onderwerp: Artikel 1F Vluchtelingenverdrag 

 

Het congres van D66 in vergadering bijeen op 18 april 2015 te Rotterdam, 

Constaterende dat: 

 vluchtelingen op basis van het Vluchtelingenverdrag en het de Europese Definitierichtlijn 
opvang kunnen krijgen in Nederland; 

 oorlogsmisdadigers op grond van vernoemde verdragen van de procedure worden 
uitgesloten; 

 algemene ambtsberichten een grote rol kunnen spelen in dit soort zaken; 

 op basis van voornoemde ambtsberichten oorlogsmisdadigers collectief uitgesloten worden 
van de vluchtelingenstatus. Zo wordt artikel 1F Vluchtelingenverdrag collectief toegepast op 
Afghanen, die van de vluchtelingenprocedure zijn uitgesloten op basis van het Algemeen 
Ambtsbericht Afghanistan 2000; 

 op basis van deze collectieve uitsluiting ook vluchtelingen die geen oorlogsmisdaden hebben 
gepleegd ten onrechte worden uitgesloten van de asielprocedure. 

 
Overwegende dat: 

 veel mensenrechtenorganisaties kritiek hebben op het Nederlandse beleid; 

 het Europees Hof van Justitie in 2010 heeft geoordeeld dat de toetsing individueel moet 
plaatsvinden; 

 er in juridische procedures weinig mogelijkheden zijn aangezien de Nederlandse wetgever 
het systeem dient vorm te geven; 

 het Nederlandse 1F-beleid momenteel in strijd lijkt te zijn met de waarborgen uit het 
Europees Handvest; 

 de Nederlandse regering weigert het Nederlandse beleid in harmonie te brengen met het 
Europees recht. 

 
Verzoekt de delegatie in het Europees Parlement om: 
de Europese Commissie te wijzen op het Nederlandse 1F-beleid alwaar het gaat om de collectieve 
toepassing van artikel 1F Vluchtelingenverdrag (artikel 12 Europese definitierichtlijn) en de Europese 
Commissie vragen te stellen over een eventuele infractieprocedure die door de Commissie gestart 
kan worden op grond van artikel 258 VWEU. 
 
En gaat over tot de orde van de dag. 
 

 

 

 

 



 
 

PM101.15 

Advies LB : overnemen 

 

Indiener: Samira Rafaela e.a. 

Woordvoerder: Samira Rafaela 

 

Onderwerp: Etnisch profileren 

 

Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 

Constaterende dat: 

 met name jonge niet-westerse mannen last ondervinden van etnisch profileren, bijvoorbeeld 

doordat zij veelvuldig preventief gefouilleerd worden op basis van hun etnische identiteit; 

 de politie hiertoe bevoegdheid heeft en verantwoordelijk is voor een legitieme 

verantwoording bij het overgaan tot preventief fouilleren; 

 Amnesty International in 2013 heeft aangetoond dat etnisch profileren in Nederland een 

reëel en significant probleem is. 

 

Overwegende dat: 

 etnisch profileren in Nederland tot structurele discriminatie leidt van bepaalde groepen in 

onze samenleving; 

 etnisch profileren leidt tot uitsluiting, een vertrouwensbreuk en afzwakking van de sociale 

cohesie; 

 etnisch profileren op langere termijn kan leiden tot radicalisering en andere extreme 

uitingen; 

 etnisch profileren een vorm van discriminatie is. 

 

Verzoekt de Tweede Kamerfractie van D66: 

 zich uit te spreken tegen etnisch profileren omdat het een vorm van discriminatie is en dit 

standpunt ook in te nemen tijdens discussies;  

 zich in te zetten voor training en opleiding van politieagenten en beveiligers over de gevolgen 

van etnisch profileren om bewustwording te creëren rondom de maatschappelijke gevolgen. 

 

En gaat over tot de orde van de dag.  

 

 

 

 

 

 

 



 
 

PM101.16 

Advies LB: ontraden 

 

Indiener: Daphnie Ploegstra e.a. 

Woordvoerder: Daphnie Ploegstra 

 

Onderwerp: Proef met lekenrechtspraak 

 

Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 

Constaterende dat: 

 bijna alle democratische landen enige vorm van lekenrechtspraak kennen; 

 in Nederland het jurystelsel in 1830 is afgeschaft en nooit opnieuw is ingevoerd; 

 uit onderzoeken in Scandinavië en Duitsland blijkt dat de waardering van lekenrechtspraak 

hoog is en dat het bovendien niet tot meer juridische dwalingen leidt. 

 

Overwegende dat: 

 lekenrechtspraak positief kan bijdragen aan de acceptatie van rechterlijke uitspraken bij 

burgers; 

 professionele rechters hiermee gedwongen worden uitspraken uit te leggen in begrijpelijke 

taal; 

 de controle op de rechterlijke macht en het vertrouwen van burgers in de rechtspraak 

hiermee vergroot kunnen worden. 

 

Verzoekt de Tweede Kamerfractie van D66 om: 

zich in te zetten voor een experiment waarbij leken tot de rechterlijke macht worden toegelaten en 

gemengde kamers ontstaan. 

 

En gaat over tot de orde van de dag.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 
 

PM101.17 

Advies LB: ontraden 

 

Indiener: AAV Oss-Maasland 

Woordvoerder: Nico de Vries 

 

Onderwerp: Hooligans 

 

Het D66 congres op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 

Constaterende dat: 

een kleine groep voetbal hooligans al decennia lang rellen, vernielingen, discriminerende 

spreekkoren en internationale reputatie schade van Nederland aanrichten. 

 

Overwegende dat: 

er geen reden meer is dit nog langer te tolereren. 

 

Verzoekt de Tweede Kamerfractie om: 

bij komende onderhandelingen met het kabinet te vragen alle benodigde maatregelen te nemen om 

aan de overlast door voetbalhooligans binnen 2 jaar een definitief einde te maken. 

 

En gaat over tot de orde van de dag.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

   

 

 



 
 

 

Van: Landelijk Bestuur 

Onderwerp: Proef congres 102 voor nieuwe procedure moties 

 

Het D66 congres, op zaterdag 18 april 2015 bijeen te Rotterdam, 

 

Constaterende dat: 

 er op congressen vaak veel moties zijn; 

 er op congressen vaak tijdgebrek ontstaat bij de behandeling van moties; 

 het tijdgebrek een goed debat in de weg staat. 

 

Overwegende dat: 

 het principe van ‘one man, one vote’ één van de belangrijkste principes is binnen D66 en dit 

principe dus geborgd moet blijven; 

 goed debat leidt tot goede besluitvorming; 

 het wenselijk is een nieuwe aanpak rondom moties te laten proefdraaien op congres 102. 

 

Roept het Landelijk Bestuur en de Besluitvormingscommissie op om: 

 het voor congres 102 mogelijk te maken om via regiocongressen moties in te dienen; 

 de behandeling van politieke moties op congres 102 te organiseren via deelsessies, waarbij 

discussie over politieke moties plaatsvindt in door de Besluitvormingscommissie ingedeelde 

deelsessies, waarbij de wijze van behandeling tijdens de deelsessies wordt vastgelegd in het 

congresreglement; 

 de wijze van discussie tijdens de plenaire behandeling van de actuele politieke moties, 

organisatorische moties en door de deelsessies doorgestuurde moties te doen via ‘groene’ 

microfoons voor voorstanders en ‘rode’ microfoons voor tegenstanders, waarbij 

congresvoorzitters voor- en tegenstanders afwisselen; 

 op congres 103 te komen met HR-wijzigingen om deze nieuwe werkwijze vastleggen, mits uit 

de evaluatie blijkt dat de werkwijze op congres 102 voldoet. 

 

En gaat over tot de orde van de dag. 

  

 

 

 

 

 

 

 



 
 

 

Van: Landelijk Bestuur 

Onderwerp:  ‘Familie van nu’   

 

Het Congres in vergadering bijeen op 18 april 2015 in Rotterdam,   

Constaterende dat:  

 de vorm(en) waarin mensen samenleven diverser zijn geworden;  

 de juridische (on)mogelijkheden met deze ontwikkelingen geen gelijke tred hebben 

gehouden. 

Overwegende dat: 

 hier concrete onvrijheden en onrechtvaardigheden voor mensen uit voortvloeien, zoals: 

o het maken van een nieuwe start na echtscheiding door geldende wet-/regelgeving 

omtrent partneralimentatie;  

o schenken en nalaten aan vrienden lastig blijft door verschillen tussen de fiscale 

behandeling van nalatenschappen aan familie en vrienden; 

o het ontbreken van een juridische basis voor meerouderparen doordat zij buiten het 

traditionele familierecht vallen; 

 deze voorbeelden exemplarisch zijn voor een patroon waaruit blijkt dat de wettelijke kaders 

rond 1) samenwonen, trouwen en scheiden; 2) erven en schenken en 3) (meer)ouderschap 

niet (langer) stroken met de samenlevingspraktijk anno 2015  en daarom herijking verdienen;  

 D66 sinds haar oprichting streeft naar persoonlijke vrijheid en het recht zichtbaar jezelf te 

kunnen zijn; 

 met  het realiseren van het ‘roze stembusakkoord’ op dit vlak een nieuwe mijlpaal is bereikt; 

 D66 niettemin haar inspanningen onverminderd wil voortzetten om nog bestaande  barrières 

voor persoonlijke vrijheid op te heffen.  

Verzoekt het Landelijk Bestuur op om -  in samenwerking met de D66 fracties in Eerste en Tweede 

Kamer en Europees Parlement en de PPC -  aan genoemde herijking vorm en inhoud te geven door:  

 de geldende wettelijke kaders van het personen-,  familie-, erf- en schenkrecht systematisch  

te bezien op knelpunten gegeven de groeiende diversiteit; 

 daarbij de inzichten en resultaten voortkomend uit de inhoudelijke ochtendsessies van C101 

en bredere discussies hierover onder leden van de partij als uitgangspunt te nemen;  

 te komen tot concrete voorstellen gericht op het oplossen van deze knelpunten, in lijn met 

de waarden en uitgangspunten zoals benoemd op C101; 

 deze voorstellen op C102 te presenteren middels een congresresolutie.   

 

En gaat over tot de orde van de dag. 

 


